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Bělobrádek prosadil 
Očka místo Bízkové

Rada pro výzkum, vývoj 
a inovace navrhla do čela 
Technologické agentury 
úředníka z ministerstva 
průmyslu Petra Očka. str. 2

Obce a kraje dostanou 
miliony na čistší auta

Ministerstvo životního 
prostředí chystá dotace pro 
obce a kraje na pořízení 
aut na alternativní paliva. 
Celkem se má rozdělit 
150 milionů korun. str. 3

Bankovní trojka trpí

Česká spořitelna, ČSOB 
a Komerční banka loni ne-
udržely tempo se zbytkem 
trhu. Vydělaly 41 miliard 
korun, meziročně o tři 
procenta méně. Celý sektor 
přidal pět procent. str. 5

Americký soudce 
přitlačil na VW
Volkswagen musí do 
24. března sdělit, jak naloží 
s 600 tisíci vozy, u nichž 
byly v USA prokázány 
podvody s emisemi, vzkázal 
soudce Charles Breyer. str. 9

Krátce

Ko
lá

ž 
E1

5

Šance pro 
poctivý fotbal
novým prezidentem Světové 
fotbalové asociace FiFa 
byl zvolen švýcarský 
pragmatik Gianni 
infantino.

Sportovní byznyS

str. 6

Česká loterijní 
expanze
KKCG a emma Capital 
získaly polovinu 
v rakouské loterijní firmě 
Casinos austria. v cizině 
sílí i Synot a Fortuna.

byznyS
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PEtR Fiala: b. Sobotka si 
v Lánech notoval nad vládní 
politikou s M. Zemanem. 
Žádné překvapení, příště 
si pro pochvalu přijde 
i s a. babišem a v. Filipem.

twitter.com/e15news

Spolumajitel Českých aerolinií travel Service usiluje 
o posledních 20 procent v národním dopravci, který 
dosud drží státní Český aeroholding. byznyS / str. 4   rozhovor str. 12–13

34 %
VZískání většiny akcií 

má vést ke snazší 
integraci pravidelných 

linek ČSA do sítě 
skupiny Travel Service.

20 %
Pětinový podíl nemá 

pro státní firmu 
smysl, jejím hlavním 

zájmem je rozvoj 
Letiště Praha.

44 %
Završení privatizace 

ČSA závisí na 
korejském investorovi, 

který musí obchod 
odsouhlasit. 

*Minoritní podíl v ČSA historicky drží Česká pojišťovna. 

2 %*
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Narodil se v roce 1976. Vystudoval informatiku a mezinárodní vztahy na VŠE 
v Praze a Univerzitě Karlově. Postupně působil na ministerstvech financí, 
dopravy a v agentuře CzechInvest. Od roku 2010 pracuje na ministerstvu 
průmyslu a obchodu, na starosti měl mimo jiné strukturální fondy. Od ledna je 
ředitelem odboru finančních nástrojů a řízení projektů, konkrétně zodpovídá 
za fond pro podporu začínajících firem.

Kdo je  
Petr očko

To jsou ale paradoxy
Policie v minulém týdnu u jednoho z lidí mí-
řících v Tanvaldu na setkání s prezidentem Mi-
lošem Zemanem našla revolver. A ozbrojenému 
občanovi zabránila, aby se „dostal do blízkosti 
chráněné osoby“. Tedy hlavy státu. Kromě toho, 
že onoho člověka policisté „odhalili v rámci 
svých filtrů“, se veřejnost nic nedozvěděla. Ale 
i bez toho je jasné, že zásah byl na místě. Ten 
člověk přinejmenším prezidentovi pozorně 
nenaslouchal. Zeman přece jednoznačně pro-
hlásil, že na politiky se má jít s kalašnikovem.

Pět Čechů unesených v Libanonu zvažuje 
možnost podání žádosti o odškodné. Myslí si, 
že se stali oběťmi trestného činu. Záležitost má 
na starosti, jak jinak, advokát Jan Švarc, který 
zastupoval Libanonce Alího Fajáda. Muže, 
o jehož vydání z české vazby žádaly Spojené 
státy. Unesení jsou přesvědčeni, že úřady se 
v jejich případě dopustily řady pochybení: 
Česká republika všechno řeší pozdě, zpravodaj-
ské služby špatně postupovaly... Tak určitě. Ti 
mučedníci si odškodnění fakt zaslouží.

Story o potížích Evropské unie má nový 
pojem. Czechexit. Hojně o něm píše zahraniční 
tisk. Česká nechuť k unii je sice známá, ale pře-
ce jenom, odchod ze svazku evropské osmadva-
cítky zatím vehementně požadují snad jenom 
skalní fanoušci Tomia Okamury. O to hůř. Co se 
píše například ve Francii či Rakousku, se tak dá 
brát jako přání tamních politiků. 

n Za snahu odstranit 
dosavadní šéfku Techno-
logické agentury kriti-
zuje vicepremiéra Svaz 
průmyslu a dopravy.

Pavel Otto

Dva roky trvající spory mezi 
vicepremiérem pro vědu Pavlem 
Bělobrádkem (KDU-ČSL) a šéf-
kou Technologické agentury Rut 
Bízkovou zřejmě skončí jejím 
nedobrovolným odchodem 
z funkce. Rada pro výzkum, 
vývoj a inovace navrhla do čela 
státní instituce pro podporu 
aplikací nejtěsnější možnou 
většinou úředníka z minister-
stva průmyslu a obchodu Petra 
Očka. Agentura ročně přerozdě-
luje mezi vědce a firmy několik 
miliard korun.

Bělobrádek, který jako před-
seda rady návrh na jmenování 
Očka prosadil, ještě nevyhrál. 
Konečné slovo má vláda. Roz-
hodnout musí začátkem března, 
kdy Bízkové vyprší čtyřletý 
mandát.

Za Bízkovou stojí premiér Bo-
huslav Sobotka (ČSSD), vědecká 

Bělobrádek prosadil 
očka místo Bízkové

Zápisník  
Jany Havligerové

Protagonisté dne

Rut Bízková

šéfka Technologické agenTury

Gianni infantino

prezidenT fifa

Matthias Müller

výkonný šéf volkswagenu

Jasná favoritka klání o post šéfa 
technologické agentury nezískala 
podporu Rady pro výzkum, vývoj 
a inovace pro další období.

str. 2

Aférami provázená fotbalová 
organizace zvolila do svého čela 
dalšího Švýcara. Nástupce Seppa 
Blattera jí chce vrátit věrohodnost.

str. 6

Americký federální soudce chce 
po německém koncernu definitivní 
návrh řešení emisního skandálu. 
Volkswagenu dal čas do 24. března. 

str. 9

pracoviště a soukromý sektor. 
„Je rolí Rady pro výzkum, vývoj 
a inovace, aby dala doporuče-
ní vládě. Myslím, že by vláda 
měla vědět, že Technologická 
agentura byla dosud mimo-
řádně úspěšná,“ komentovala 
překvapivý výsledek hlasování 
Bízková.

Dosavadní předsedkyně 
agentury byla jasnou favorit-
kou. Zatímco Očko měl jen dvě 
nominace – od ministerstva, 
kde pracuje, a Asociace malých 
a středních podniků, Bízková 
jich získala několik desítek. Má 
podporu ústavů Akademie věd, 
vysokých škol, hi-tech firem 
či Svazu průmyslu a dopravy. 
„Bízková odvedla extrémně 
skvělou práci, agenturu de facto 
vybudovala. A přestože měla 
osmapadesát nominací a pod-

poru celé vědecké sféry, rada to 
nevzala v potaz,“ konstatoval 
člen předsednictva svazu Zby-
něk Frolík.

Zájmová organizace se nehod-
lá s rozhodnutím Bělobrádkovy 
rady smířit. I když Frolík uznává 
Očka jako schopného úředníka, 
byl podle něj navržen v rozporu 
s podmínkami volby. „Nenavrhla 
ho organizace, která se reálně za-
bývá výzkumem,“ argumentuje.

To Bělobrádek popírá. „Vše je 
v pořádku, proběhla standardní 
tajná volba. Od nového předse-
dy si slibuji úzkou spolupráci 
a komunikaci s ministerstvy, 
Akademií věd a vysokými škola-
mi stejně jako s podniky,“ uvedl. 
Právě ne zrovna ideální vztahy 
s úřady a hlavně jeho radou 
vicepremiér Bízkové nejčastěji 
vytýkal.

PRoti 
všeM. Vice-
premiér pro 
vědu Pavel 
Bělobrádek 
(vlevo) bude 
muset svou 
volbu Petra 
Očka obhájit 
před vládními 
kolegy.fo
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Pomůžeme při opravách porouchaných spotřebičů 
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Praha je devátý 
nejbohatší region EU 
Praha si v roce 2014 udržela 
postavení devátého nejbo-
hatšího regionu v Evropské 
unii. Nejbohatší je nadále 
vnitřní Londýn, následovaný 
Lucemburskem a Bruselem. 
Šestý skončil Bratislavský 
kraj. Hrubý domácí produkt 
na obyvatele Prahy dosaho-
val v roce 2014 podle statis-
tiky Eurostatu 173 procent 
průměru EU.

Zeman zpochybnil  
vracení Jiřského kláštera 
Náboženská matice se podle 
vyjádření prezidenta Miloše 
Zemana vzdala nároků na 

Jiřský klášter na Pražském 
hradě. Dobře informovaný 
zdroj ale uvedl, že v pátek 
dopoledne pracovníci Hradu 
obdrželi od církve konečné 
návrhy smluv, které odpoví-
dají původní dohodě, obsa-
hují tedy i předání Jiřského 
kláštera.  více e15.cz

Partnerství Praha–Peking 
se nelíbí Tchaj-wanu 
Tchajwanská vláda ostře 
protestovala proti partner-
ství mezi Prahou a Pe-
kingem, které zahrnuje 
uznání jednotné Číny. Podle 
tchajwanského ministerstva 
zahraničí dohoda poško-
zuje „svébytné postavení“ 
Tchaj-wanu. „Nemám o tom 

žádné informace, celá věc 
však pravděpodobně půjde 
za Prahou, neboť je to její 
iniciativa,“ řekla mluvčí 
českého ministerstva zahra-
ničí Michaela Lagronová.  
 více e15.cz
 

Sudetští Němci vypustili 
ze stanov vracení majetku 
Sudetoněmecké krajanské 
sdružení vypustilo ze stanov 
zmínku o snaze získat zpět 
majetek zkonfiskovaný 
vysídlencům po druhé 
světové válce. Rozhodlo 
o tom Spolkové shromáždění 
krajanského sdružení. Stej-
nou změnu stanov schválili 
sudetští Němci před rokem, 
soud ji však letos zrušil. /čtk/

Krátce

n Ministerstvo ži-
votního prostředí 
připravuje dotace pro 
obce a kraje na poří-
zení osobních aut na 
alternativní paliva. 
Příspěvek by se mohl 
pohybovat od 50 do 
150 tisíc na auto.

Jan Stuchlík

Obce a kraje by už na podzim 
mohly požádat o dotace 
v objemu 150 milionů korun 
na pořízení osobních aut, kte-
ré nebudou jezdit na benzin 
nebo naftu. Ministerstvo 
životního prostředí plánuje 
vyčlenit tuto částku z Národ-
ního programu Životního 
prostředí. „Dotace by stačila 
na nákup dvou tisíc aut na 
stlačený zemní plyn CNG 
a zhruba čtyř set elektro-
mobilů a plug-in hybridů,“ 
říká Jaroslav Kepka, vrchní 
ministerský rada MŽP. 

Na jedno auto na CNG by 
mohly obce a kraje získat do-
taci 50 tisíc korun, u plug-in 
hybridů by se mohla vyšplhat 
na 100 tisíc a čistý elektromo-
bil by stát dotoval 150 tisíci 
korunami. „Rádi bychom ale 
do programu zapojili také 
prodejce automobilů a ener-

obce a kraje dostanou 
miliony na čistší auta

nejméně čtvrtinu aut na 
alternativní paliva. O deset 
let později má podíl vzrůst na 
polovinu. Na konci roku 2014 
jezdilo na alternativní paliva 
0,3 procenta státní flotily.

Kvůli vládnímu závazku se 
budou muset změnit i poža-
dované parametry osobních 
aut, které bude pro stát po-
řizovat ministerstvo financí 
formou centrálního nákupu. 
V technických standardech 
z loňského října jsou zatím 
auta na benzin a naftu. První 
tendr podle původních pa-
rametrů vypíše ministerstvo 
ještě letos. „Chtěli bychom ale 
zvýhodnit vozidla s nižší-
mi emisemi. Pak by měla 
následovat veřejná zakázka 
na vozidla s alternativními 
pohony, u níž by si všechny 
rezorty mohly zvolit druh 
pohonu,“ říká mluvčí rezortu 
financí Jakub Vintrlík.

Celkem nyní v Česku jezdí 
na stlačený zemní plyn přes 
13 tisíc osobních aut. Doprav-
ní podniky mají 936 plyno-
vých autobusů. Elektromo-
bily se počítají ve stovkách 
kusů. Podle Národní akčního 
plánu čisté mobility by zemní 
plyn měl být hlavním zdro-
jem pro snižování skleníko-
vých emisí v dopravě do roku 
2020, pak štafetu převezmou 
auta na elektřinu a vodík.

getické firmy, které by mohly 
nákup a provoz vozidel dál 
zlevnit,“ dodává Kepka.

Stát a veřejná správa by 
se do budoucna měly stát 
poměrně velkým hybatelem 
rozvoje aut na alternativní 
paliva. Loni v prosinci vláda 
schválila národní plán pro 
snižování emisí, kde stanovi-
la cíl, aby do roku 2020 měly 
všechny ústřední orgány 
státní správy a podřízené 
organizace a státní podniky 

Od ledna mohou kraje a obce 
žádat o dotace na vozidla 
s alternativním pohonem 
v rámci Integrovaného 
regionálního operačního 
programu. Na nákup autobusů 
či kolejových vozidel na plyn 
nebo elektřinu pro veřejnou 
hromadnou dopravu je 
v programu připraveno  
1,15 miliardy korun. Stát přidá 
67,5 milionu korun. 

dotace na  
autobusy a tramvaje

Adéla Čabanová

V Česku jsou na vzestupu 
pacientské organizace. 
Jejich role by se měla podle 
ministerstva zdravotnictví 
dostat i do zákona. Mimo 
jiné proto, že mají mimo-
řádný význam u léčby 
vzácných onemocnění. „Je 
potřeba právní ukotvení pa-
cientských 
organizací 
a jejich 
koordinace, 
která povede 
k efektivněj-
ší komuni-
kaci,“ míní 
náměstkyně 
ministra 
Lenka Teska 
Arnoštová. 
Na minister-
stvu se konají pravidelná 
setkání s pacientskými or-
ganizacemi. Jejich zástupci 
pak vyzdvihují zejména 
potřebu nastavit financová-
ní běžného chodu vlastních 
organizací.

Právě u vzácných one-
mocnění jsou pacientské 
organizace nezastupitelné. 
Jednají s úřady o zlepšení 
podoby zdravotní a sociální 
péče. V některých zemích, 
zejména ve Spojených stá-
tech se pacientské organi-
zace přímo podílejí i na péči 
o rodiny s nemocnými a na 
financování výzkumu. 

Pacientské organizace 
mají důležitou úlohu také 
při rozšiřování povědomí 
o vzácných nemocech mezi 
lidmi, zejména mezi lékaři. 
Uvádí se, že pacient se 
vzácnou nemocí navštíví 
v průměru sedm lékařů 
před stanovením diagnózy 
a průměrná doba stano-
vení diagnózy od prvních 

symptomů je 
pět let.

Podle 
Asociace 
inovativního 
farmaceutic-
kého průmys-
lu je aktuálně 
ve vývoji 
450 léků na 
vzácné nemo-
ci. Uvedla to 
u příležitosti 

Dne vzácných onemocnění, 
který připadá na dnešek. 
I když za posledních deset 
let vědci vyvinuli 230 no-
vých léků, léčba existuje jen 
na pět procent vzácných 
onemocnění. Výzkum se 
při nízké spotřebě léků 
málokdy vyplatí. Léky jsou 
drahé a zatěžují zdravotnic-
ké rozpočty. 

Odhady počtu nemoc-
ných se různí podle zvolené 
definice vzácného onemoc-
nění. Podle České asociace 
pro vzácná onemocnění 
trpí u nás vzácnými nemo-
cemi 600 až 800 tisíc lidí.

Pacientské 
organizace mají 
mimořádný 
význam v léčbě 
vzácných 
onemocnění.

Role pacientských 
organizací sílí
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http://zpravy.e15.cz/byznys/reality-a-stavebnictvi/zeman-nabozenska-matice-se-vzdala-jirskeho-klastera-smlouvy-ale-pry-dodala-1274763
http://zpravy.e15.cz/domaci/politika/tchaj-wan-partnerstvi-mezi-prahou-a-pekingem-poskozuje-nasi-svebytnost-1274907
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n Naplněním trans-
akce by se završila 
privatizace národní-
ho dopravce, Travel 
Service by získal 
většinu. K tomu je 
potřeba souhlas Ko-
rean Air.

Jan Šindelář

Soukromý letecký dopravce 
Travel Service má zájem 
i o zbylých téměř dvacet 
procent akcií Českých ae-
rolinií, které dosud vlastní 
státní Český Aerohol-
ding. Deníku E15 
to řekl spolu-
majitel Travel 
Servisu Jiří 
Šimáně. 
Pokud se 
transakci 
podaří do-
táhnout do 
konce, bude 
mít národní 
dopravce pouze 
dva hlavní akcionáře, 
Travel Service s 54 procenty 
a Korean Air se 44 procenty 
(2,26 procenta zůstávají 
České pojišťovně). Tím by 
se definitivně završila pri-
vatizace Českých aerolinií, 
započatá v roce 2013 korej-
ským vstupem do firmy.

„Dalo by nám to vět-
ší svobodu a pružnost 
v rozhodování, což státní 
akcionář z principu často 
postrádá,“ řekl Šimáně. 
Český Aeroholding přitom 
už loni vyjádřil ústy svého 
šéfa Václava Řehoře zájem 
svůj podíl prodat. Držení 
necelé pětiny pro něj nemá 
valný smysl, jeho hlavním 
zájmem je rozvoj Letiště 
Praha. Vše nyní závisí na 

korejské straně, která musí 
obchod schválit.

Travel Service už přitom 
svůj záměr Korejcům 
oznámil a odpověď čeká 
do několika týdnů. „Pokud 
s tím vysloví souhlas, jsme 
schopni se domluvit se 
státem velmi rychle, v ho-
rizontu měsíců,“ doplnil 
Šimáně. Cena by podle 
něho byla v poměru zhruba 
stejná jako loni, kdy Travel 
Service kupoval svých 
nynějších 34 procent akcií 
ČSA. Částka nikdy nebyla 
zveřejněna, ale spekulovalo 
se o 54 milionech korun. 

Travel Service má ve 
střední a východní 

Evropě velké plány 
podpořené loň-

ským vstupem 
čínského 
investora  
CEFC. Číňané 
zatím drží 
v české firmě 

deset procent, 
v březnu 

během návštěvy 
čínského prezi-

denta v Praze by se 
ale jejich podíl měl zvýšit na 
plánovaných 49,92 procenta. 
Dopravce se chce soustředit 
především na rozvoj sítě pra-
videlných linek pod značkou 
Smart Wings s vhodným 
propojením s linkami ČSA. 
Charterové lety na dovole-
nou budou stále více ustupo-
vat pravidelným linkám. 

Provozní výsledek Travel 
Servisu za loňský rok se 
bude pohybovat mezi 
250 a 300 miliony korun. 
„Negativně na nás působí 
slabá koruna, protože máme 
45 procent příjmů v české ko-
runě a výdaje máme v dola-
rech. Takže bychom přivítali 
silnější korunu,“ uzavřel Ši-
máně. rozhovor str. 12–13

Travel 
service chce 
většinu 
v ČsA

Pokud se  
transakce podaří  

dotáhnout, bude mít 
národní dopravce dva hlavní 

akcionáře, Travel Service s 

54 %
a Korean Air se  

44 procenty. 

n Čeští investoři 
získali poloviční podíl 
v rakouské společnos-
ti Casinos Austria. 

Dušan Kütner

Zatímco na český legální 
trh se zahraniční sázkové 
kanceláře příliš nehrnou, ty 
tuzemské naopak dobýva-
jí jednu zemi za druhou. 
Posledním velkým záře-
zem je ovládnutí rakouské 
společnosti Casinos Austria 
(Casag) a Austrian Lotteries 
ze strany skupiny KKCG, 
společnosti Emma Capital Ji-
řího Šmejce a rakouské firmy 
zaměřené na herní techno-
logie Novomatic. V zahraničí 
ale v poslední době posílily 
i Synot a Fortuna.

Casinos Austria bude 
vlastnit nový podnik, v němž 
bude mít stejný podíl Novo-
matic i Sazka Group, která 
patří KKCG a Emma Capital. 
„Partnerství odpovídá 
žádosti rakouského minis-
tra financí, aby společnosti 
Sazka Group a Novomatic 
urovnaly své dosavadní spo-
ry ku prospěchu společnosti 
Casag a jejích akcionářů, 
mezi něž patří i rakouský 
stát,“ uvedla mluvčí KKCG 
Dana Dvořáková.

KKCG a Šmejc se přitom 
dali dohromady teprve 
nedávno, jejich plán vytvořit 
společný podnik Sazka 
Group schválil antimonopol-
ní úřad přede dvěma měsíci. 
Kromě podílu v Casinos 
Austria s ročním obratem 
3,6 miliardy eur do nové 
firmy vložili také tuzemskou 
Sazku. Zároveň jsou KKCG 
a Šmejc prostřednictvím 

fondu Emma Delta největší-
mi akcionáři řecké loterijní 
společnosti OPAP.

S loterií OPAP od loňska 
úzce spolupracuje i Sy-
not senátora Iva Valenty. 
Zvítězil totiž v tendru na 
dodávku dvou tisíc vi-
deoloterijních terminálů 
za stovky milionů korun. 
Jen za poslední rok a půl 
přitom Synot vybavil herní 

technikou luxusní kasino 
ve Vietnamu, vstoupil do 
mladého australského 
výrobce herních zařízení 
a her kasinového typu Atlas 
Gaming, získal akreditaci 
pro výrobce a dodavatele 
elektronických herních 
zařízení v Macau a otevřel 
on-line kasino v Lotyšsku.

Synot tak samostatně či 
prostřednictvím obchod-
ních partnerů působí ve více 
než dvaceti zemích Evropy, 
Asie a Afriky a v Austrálii. 
„V expanzích samozřejmě 
plánujeme pokračovat také 
v následujícím období. 
V současné době jednáme 
o spolupráci v několika 
oblastech. Jde například 
o Jižní Ameriku a další,“ 
uvedla mluvčí Synotu Magda 
Pekařová.

V září své působení 
rozšířila i největší středo-
evropská sázková kancelář 
Fortuna Entertainment 
Group. Po Slovensku 
a Polsku vstoupila značka 
Fortuna na rumunský trh, 
neboť její majitel podepsal 
licenční smlouvu s tamními 
společnostmi Bet Active 
Concept a Bet Zone. Obě fir-
my patří stejně jako Fortuna 
do finanční skupiny Penta, 
nicméně pod značkou Fortu-
na zatím nepodnikaly.

Český loterijní kapitál 
dobývá svět

Synot samostatně 
či prostřednictvím 
obchodních partnerů 
působí ve více než 
dvaceti zemích Evropy, 
Asie a Afriky  
a v Austrálii.

pod Českou TAkTovkou. Síť rakouských kasin – na snímku jedna z vídeňských heren – přechází 
i pod křídla podnikatelů Karla Komárka a Jiřího Šmejce.
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Celý článek najdete  
v aktuálním vydání týdeníku

Pramen banky, e15

n Největším bankám 
dochází dech. Tři nej-
větší bankovní domy 
loni nedokázaly držet 
tempo se zbytkem 
bankovního trhu.

Zdeněk Pečený

Česká spořitelna, ČSOB a Ko-
merční banka loni vydělaly 
necelých 41 miliard korun, 
což je meziročně o tři pro-
centa méně než před rokem. 
Celý bankovní sektor ale 
vykázal zisk o pět procent 
vyšší – téměř 66 miliard 
korun.

„Splnili jsme naše cíle pro 
rok 2015 v prostředí, kde 
pozitivní vliv solidního růstu 
vyvažovaly extrémně nízké 
úrokové sazby a intenzivní 
konkurence,“ obhajoval 

výsledky Albert Le Dirac’h, 
ředitel Komerční banky, 
které zisk klesl o 1,5 procen-
ta. Podstatně lepší hospoda-
ření hlásí bankovní čtyřka 
a pětka – UniCredit a Raif-
feisenbank. Ty reportovaly 
meziroční nárůst zisků o 15, 
respektive o 24 procent. 

Všechny banky si unisono 
chválí zvýšený zájem o úvě-
ry. U domácností především 
po hypotékách a úvěrech 
na bydlení. Díky nízkým 
úrokům loni banky podle 
ministerstva pro místní 
rozvoj poskytly hypotéky za 
184 miliard korun. To bylo 
o 29 procent více než v roce 
2014. „V průběhu loňského 
roku se tuzemská ekonomi-
ka vyvíjela velmi dobře a ve 
zdravém prostředí proto 
stoupala i poptávka po ban-
kovních produktech,“ uvedl 
generální ředitel a předseda 

představenstva Raiffeisen-
bank Igor Vida. 

Velká bankovní trojka ale 
navzdory vyšším prodejům 
neudržela pod kontrolou 
náklady. ČSOB vzrostly o pět 
procent, Komerční bance 
o 2,9 procenta a České spo-
řitelně o 1,9 procenta. Podle 
bank může za vyšší náklady 
přibývající regulace a inves-
tice do IT. 

Navzdory růstu poskytova-
ných úvěrů napříč bankov-
ním trhem klesají finančním 
domům náklady na ne-
splácené úvěry. „Nečekáme 
zhoršení kvality úvěrového 
portfolila, což je klíčový uka-
zatel,“ uvedl generální ředitel 
ČSOB John Hollows. České 
domácnosti mají nejmenší 
problémy s nesplácením 
úvěrů od roku 2009. Podíl ne-
splácených firemních úvěrů 
se loni snížil o pětinu.

velká bankovní trojka trpí
zisky velké bankovní pětky 
(hospodaření pěti největších bank v miliardách korun)

2014 2015 Meziroční změna (v procentech)

pošta si pobočky  
ohlídá sama
Bezpečnost poboček České 
pošty začne zajišťovat dce-
řiná společnost Česká pošta 
Security. Generální ředitel 
pošty Martin Elkán České 
televizi řekl, že je to eko-
nomičtější a zároveň se tak 
zlepší bezpečnost pracovní-
ků pošty. Dosud pošty hlídá 
Alkom Security.

„Budeme postupně 
přepojovat jednotlivé pošty 
z dohledového centra Alkom 
Security. První várka přijde 
na řadu ve 2. čtvrtletí,“ uvedl 
Elkán. ČP Security má podle 
něho standardní pult cent-
rální ochrany, který splňuje 
veškeré potřebné parametry. 
Zároveň kvůli zabezpečení 

pošt vzroste počet zaměst-
nanců. 

Pošta platila Alkom Secu-
rity za ochranu 75 milionů 
korun ročně. Nové řešení by 
podle generálního ředitele 
mělo být o desítky milionů 
korun levnější. 

Veřejnou zakázku na dálko-
vé zabezpečení poboček pošta 
zrušila v prosinci. Tendr na 
čtyřleté hlídání s předpoklá-
danou hodnotou 200 milionů 
korun vypsala v červenci, pro-
tože se rozhodla spolupráci 
s Alkomem ukončit. V tendru 
však zůstal jako jediný ucha-
zeč právě Alkom, pošta proto 
soutěž zrušila. /čtk/
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CzechInvest loni přilákal 
45 miliard korun
Státní agentura CzechInvest 
loni zprostředkovala 106 no-
vých investic v hodnotě 
téměř 45 miliard korun. Me-
ziročně je to téměř o polovi-
nu méně. Díky investicím má 
vzniknout 14 tisíc pracovních 
míst, z toho 2500  v regionech 
s vysokou nezaměstnaností. 
Výrazně přibylo investo-
rů, kteří nežádají o státní 
pobídky. Nejvíc v Česku loni 
investovali Američané.

Číňané zatím nepožádali 
o schválení vstupu do J&T
Čínská CEFC Group, která 
v Česku investovala do řady 
podniků včetně fotbalové 
Slavie, dosud nepodala 
u České národní banky 
žádost o schválení investice 
do finanční skupiny J&T. Lze 
očekávat, že žádost bude 
podána do konce března, 
kdy má Prahu navštívit 
čínský prezident.

Celé OKD jsou ve stávkové 
pohotovosti 
Horničtí odboráři rozhodli, 
že stávkovou pohotovost 
rozšíří z dolu Paskov (Důlní 
závod 3) na celou těžební 
společnost OKD, a to na ne-
omezenou dobu. Důvodem 
je nejasná situace v OKD. 
Odboráři tvrdí, že nemají 
od vedení firmy dostatek 
informací, a nevědí ani, jak 
bude vypadat plán firmy 
pro letošní rok. /čtk/

CzechTrade poradí 
firmám s expanzí
Agentura CzechTrade od 
března spouští program ex-
portního koučinku pro malé 
a střední firmy v regionech. 
Uskuteční 13 exportně zamě-
řených fór a konferencí. Cílem 
je představit na nich evropské 
i mimoevropské trhy. V Ostra-
vě bude představen němec-
ký trh a v Plzni možnosti 
exportu do skandinávských 
zemí. „Exportní fóra nabíd-
nou podnikatelům setkání 
a konzultace s experty přímo 
z teritorií,“ říká generální 
ředitel agentury CzechTrade 
Radomil Doležal. /lum/ 
vice businessinfo.cz
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n Nový šéf FIFA chce 
světovému fotbalu 
vrátit věrohodnost. 

Světová fotbalová asociace 
FIFA má nového prezidenta. 
Opět je jím Švýcar. Na páteč-
ním kongresu ve Švýcarsku 
byl dosavadní generální 
sekretář organizace UEFA 
Gianni Infantino zvolen ve 
druhém kole nadpoloviční 
většinou hlasů. Hlasovalo 
pro něj 115 z 207 přítom-
ných delegátů. Ve funkci 
nahradil Seppa Blattera, 
který loni odstoupil poté, co 
vyšlo najevo jeho napojení 
na korupci uvnitř fotbalové 
organizace.

Infantino po svém zvolení 
neslíbil žádnou revoluci, 
ale čistou a transparentní 
organizaci. Jeho cílem je, aby 
veřejnost i sponzoři měli 
opět ve FIFA důvěru, která 
byla po korupčním skandálu 
narušena. Jak uvedla FIFA 
v oficiálním prohlášení ještě 
před samotnou volbou, po-
prvé po 20 letech zakončí or-
ganizace roční hospodářství 

ve ztrátě, která bude činit asi 
108 milionů dolarů. Oficiální 
čísla za rok 2015 organizace 
zveřejní v březnu. FIFA také 
přiznala, že se jí právě kvůli 
ztrátě důvěry nedaří najít 
nové partnery.

To vše chce ale změnit 
nový prezident. „Jsem 
přesvědčen, že začíná nová 
éra FIFA,“ uvedl Infantino 
po svém zvolení. „Budu 
jednat s našimi obchodními 
partnery a věřím, že znovu 
získají ve FIFA důvěru. Jsem 
si jistý, že se naše zdroje bu-
dou zvyšovat a nemusíme se 
obávat budoucnosti,“ dodal 
Infantino.

Jedním z prvních cílů 
nového prezidenta je rozšířit 
počet účastníků mistrovství 
světa ze současných 32 týmů 
na 40. „Chci vidět, jak fotbal 
roste po celém světě. A chci, 
aby FIFA byla tou organizací, 
která rozvoj a vývoj fotbalu 
umožňuje a podporuje,“ 
uvedl Infantino, který se jako 
člen UEFA podílel například 
na vytvoření pravidla finanč-
ního fair play, jež klubům 
zabraňuje utratit více peněz, 
než vydělají.

FIFA povede  
Infantino

Extrémní jachtařský sólo závod kolem světa se vypisuje ve čtyřletém 
intervalu pro jednotrupé otevřené jachty o délce 60 stop. Poprvé se 
konal v letech 1989/90. Po 109 dnech na moři ho vyhrál Francouz 
Titouan Lamazou. V posledním klání v letech 2012/13 uspěl jeho 
krajan François Gabart, jemuž k obeplutí světa stačilo již jen 78 dní. 
Letos 6. listopadu odstartuje osmý ročník závodu.

Co je  
vendée Globe

Martina  
Peřinková

Stranu připravila

n Účast na jachtař-
ském klání Vendée 
Globe vyjde na milio-
ny eur, největší polož-
kou je pořízení lodi.

Český sólový jachtař Milan 
Koláček se chystá jako první 
Čech zúčastnit závodu Ven-
dée Globe, což je nejnáročněj-
ší nonstop závod jednotlivců 
kolem světa, bez asistence. 
Jeho další ročník startuje 
letos v listopadu. Koláček 
ale nyní zahajuje přípravu 
na ročník 2020/21. Zúčastnit 
se závodu znamená nejen 
úspěšně absolvovat kvalifi-
kaci, ale především zajistit 
rozpočet, který se pohybuje 
v řádu milionů eur.

Nyní Milana Koláčka čekají 
dva roky v lodní třídě Figaro, 

ve které závodí celá světo-
vá špička. Roční rozpočet 
českého jachtaře je 120 tisíc 
eur, což je dolní hranice, se 
kterou lze ve třídě Figaro 
pracovat. „Standardně se 
rozpočty pohybují mezi  
100 a 250 tisíci eur na sezo-
nu. Vzhledem k tomu, že si 
mnoho věcí zvládnu na lodi 
udělat sám, ušetřím,“ řekl 
deníku E15 Koláček. 

V roce 2018 pak musí český 
závodník absolvovat závody 
na 18 metrů dlouhé lodi třídy 
IMOCA, na níž musí zvlád-
nout i kvalifikační závod. 
Přechod na loď IMOCA ale 
s sebou nese již výrazně 
vyšší finanční požadavky. 
„Na roční provoz je zde třeba 
počítat s jedním milionem 
eur,“ uvedl Koláček. Nejvyšší 
položkou je právě samotná 
loď. „Cena lodí IMOCA nejno-

Jachtař Koláček startuje 
svůj nejtěžší závod

vější generace se pohybuje 
od tří do šesti milionů eur. 
Já bych chtěl pořídit loď 
druhé generace, jejíž cena 
bude někde kolem dvou 
milionů eur,“ vysvětlil 
Koláček.

V českém prostředí není 
jachting příliš populární, 
a tak není snadné se-
hnat potřebnou finanční 
podporu. „Ale zatím se to 
daří a věříme, že se po-
daří zajistit finance i pro 
Vendée Globe. I když je to 
velká rána. Sólový jachting 
je atraktivní sport, ve 
kterém se spojují vrcholné 
sportovní výkony s prvky 
dobrodružství. Je čistý, bez 
korupce a bez dopingu. Je 
to sport, s jehož hodno-
tami se mohou partneři 
bez obav spojovat,“ řekl 
český jachtař. Finance si 
vyžaduje byť jen zlepšení 
přípravy. Jak připomíná 
Koláček, ve 30leté historii 
závodu Vendée Globe doje-
lo do cíle jen 71 jachtařů. 
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hřIště tAlentů. Koláčka nyní čekají dva roky ve třídě Figaro, která je populární i mezi největší-
mi hvězdami oceánského jachtingu.
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n Vyjednávači EU 
a USA rozjíždějí jed-
nání o TTIP na plné 
obrátky. Do léta chtějí 
mít hotové texty, do-
hodu hodlají uzavřít 
do konce roku.

Jan Stuchlík

Obchodní a investiční do-
hoda mezi Evropskou unií 
a USA (TTIP) bude hotová 
ještě letos, slibují vyjednáva-
či obou stran. Po dvanáctém 
vyjednávacím kole, které 
skončilo v pátek, se do léta 
odehrají ještě další dvě. „Do 

letní přestávky budeme mít 
konsolidované texty. Na pod-
zim si necháme jenom 
 ty nejobtížnější otázky,“ 
odhalil strtategii hlavní 
evropský vyjednávač Ignacio 
García Bercero. 

Američané chtějí přelomo-
vou dohodu dokončit ještě 
za vlády prezidenta Baracka 
Obamy. „Nebude to ale za 
cenu, že bychom měli jen 
povrchní smlouvu,“ ubezpe-
čuje americký vyjednávač 
Dan Mullaney. Obama sám 
přijede v dubnu do Německa, 
kde bude o obchodní a inves-
tiční dohodě jednat s ně-
meckou kancléřkou Angelou 
Merkelovou.

Teprve teď se unie a USA 
pouštějí do oblastí, které 
budí největší zájem veřej-
nosti. Poprvé byla na stole 
ochrana investorů před zá-
sahy států do jejich byznysu. 
Unie pod tlakem kritiků 
klasických arbitráží přišla 

s návrhem na zřízení stálého 
mezinárodního investič-
ního soudu a odvolacího 
soudu. Klasické arbitráže 
by se měly stát minulostí. 
„Rozumíme evropským 
obavám. Teď se snažíme 
pochopit cíle, které evropský 
návrh sleduje,“ komentoval 
jednání Mullaney.

Jenže investiční soud se 
už dočkal silné kritiky ze 
samotné unie. Evropská aso-
ciace soudců zpochybňuje 
pravomoc EU takový systém 
zavést. Vlivná německá 
asociace soudců a žalobců 
investiční soud přímo odmít-
la. Soudci tak nahráli části 
evropských politiků a nezis-

evropa a Usa už píší 
text obchodní dohody

Belgie obvinila UBS z praní špinavých peněz

Největší švýcarská banka UBS byla v Belgii obviněna 
z praní špinavých peněz a z organizovaných daňových 
podvodů. Banka je podle tamního vyšetřujícího soudce 
podezřelá, že v Belgii vyhledávala klienty se záměrem po-
moci jim vyhnout se placení daní. UBS obvinění odmítá.

G20 varuje před možnými dopady brexitu 

Ministři financí největších světových ekonomik G20 
varovali, že vystoupení Británie z EU by způsobilo šok pro 
světovou ekonomiku. V závěrečném prohlášení také slíbili 
využít všech nástrojů k podpoře růstu a finanční stability. 

Americká Honeywell chce koupit skupinu UTC

Za 90,7 miliardy dolarů nabízí americká skupina Honey- 
well International převzetí konkurenční United Technolo-
gies Corporation. Obě firmy jsou významnými dodavateli 
pro letecký a kosmický průmysl a sloučením by vznikla 
společnost s tržbami takřka 100 miliard dolarů. /čtk/

Krátce
Země Množství Kurz

Austrálie 1 17,716

Čína 1 3,762

Dánsko 1 3,628

EMU 1 27,065

Chorvatsko 1 3,551

Japonsko 100 21,750

Kanada 1 18,153

Maďarsko 100 8,716

Norsko 1 2,840

Polsko 1 6,205

Rusko 100 32,581

Švédsko 1 2,888

Švýcarsko 1 24,767

Turecko 1 8,367

USA 1 24,589

Velká Británie 1 34,353

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 26. 2. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 61,50 4,86

ČEZ 368,00 0,55

Erste Bank 654,70 -1,68

Fortuna 95,10 -1,86

Kofola 464,00 -0,22

KB 4680,00 -0,53

NWR 0,07 -12,50

O2 CR 251,00 -1,38

Pegas 730,00 -0,07

Philip Mor. ČR 13 197,00 0,21

PLG 214,00 0,47

TMR 631,60 0,00

Unipetrol 166,00 0,03

VIG 574,90 2,24

Celkový objem (v tisících korun) 568 115,60

Akcie na pražské burze 26. 2. 2016 

kovým organizacím, které 
tvrdí, že investoři žádný 
speciální nástroj pro svou 
ochranu nepotřebují. Pod-
le nich stejnou funkci plní 
i národní soudy.

Tento týden si vyjed-
návači poprvé vymění 
textové návrhy, jak upravit 
pravidla pro přístup k ve-
řejným zakázkám. Evropa-
né si stěžují, že k veřejným 
tendrům v USA se kvůli 
preferenci amerických 
výrobců evropské firmy 
nemohou dostat. 

Evropa zatím stále 
nemá jasno, jakou právní 
podobu nakonec doho-
da bude mít. Evropská 
komise zatím razí názor, 
že ji nakonec bude muset 
schválit Evropský par-
lament a Rada Evropské 
unie. Francie však nyní 
zopakovala, že text musí 
projít i národními parla-
menty. Komise slíbila, že 
do několika týdnů přijde 
s analýzou, která určí 
způsob schvalování.

Tento týden si 
vyjednávači poprvé 
vymění návrhy, jak 
upravit pravidla pro 
přístup k veřejným 
zakázkám. 

po 12. dějství. 
Hlavní vyjednavači 

Ignacio Garcia 
Bercero (vlevo) 

a Dan Mullaney na 
bruselské tiskové 

konferenci po 
12. kole jednání 

o transatlantickém 
partnerství EU 

a Spojených států. 

Fo
to

 re
ut

er
s



INFOLINKA ZDARMA

800 080 800 www.3-e.cz

Ekonomicky
Energie
Hledáte výhodnější elektřinu a plyn
pro váš domov?

S Europe Easy Energy získáte mnohem víc

dlouhodobě nejvýhodnější ceny

smlouvu na dobu neurčitou

asistenční službu pro vaši domácnost ZDARMA

online správu zákaznického účtu
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Průlom na 
komoditách
Ceny komodit zvolna šplhají 
výše poté, co se odrazily od 
svých minim z počátku roku. 
Pokles akciových trhů spolu 
s oslabením dolaru pomalu 
napomáhá růstu cen. Tech-
nické ukazatele se tak přetáčí 
do růstového trendu. Jedná se 
o short covering nebo komodi-
ty opravdu mění trend?

Cena zlata pohybem vzhůru 
prorazila hladinu padesáti-
denního a dvousetdenního 
exponenciálního průměru. 
Tyto průměry se úspěšně pře-
křížily a signalizují tak změnu 
trendu na tomto drahém 
kovu. Stejně tak se do rostou-
cího trendu dostalo i stříbro, 
které z minim při 13 dolarech 
za unci vzrostlo aktuálně na 
úrovně při 15 dolarech. Zlato 
v případě překonání úrovně 

1252 dolarů za unci bude 
mít možnost zpevnit k další 
rezistenci při 1377 dolarech. 
U stříbra bychom se mohli 
dočkat ceny 19 dolarů.

U mědi je situace obdobná. 
Zde došlo pouze k proražení 
padesátidenního exponenciál-
ního průměru. V případě ata-
kování úrovně 2176 dolarů za 
libru bude mít měď z pohledu 
techniky otevřený prostor pro 
dosažení 2320 dolarů, což je 
aktuálně nejbližší rezistence.

Obdobně se také podařilo 
zpevnit černému zlatu poté, 
co se cena ropy WTI odrazila 
od únorových minim 26 dola-
rů za barel na aktuálních 
33 dolarů. Fixace těžebních 
kvót bude pro ropu pro 
nadcházející období podpo-
rou a ropa tak bude zejména 
vyčkávat na sílu poptávky. 
Zvýšená spotřeba bude pro 
techniku podporou stejně jako 
i případné oslabení dolaru. 
Ropa může narazit až na 
40 dolarů za barel, kde se 
pravděpodobně potká s dvou-
setdenním exponenciálním 
průměrem.

Autor je vedoucím Patria Forexu

Z parketu

Jan Kovalovský

Jeden z největších ame-
rických těžařů z ropných 
břidlic oznámil, že zastavuje 
veškeré frakování. Následuje 
tak další společnosti v USA, 
které kvůli nízkým cenám 
ropy omezují nákladnější 
těžbu z alternativních loži-
sek. Ropnému kartelu OPEC 
se tak začíná vyplácet jeho 
strategie vysokého objemu 
těžby, který drží ceny u dna. 

Whiting Petroleum Corp 
ze Severní Dakoty oznámila 
přerušení veškeré těžby 
frakováním. Zároveň uvedla, 
že její investice letos klesnou 
o 80 procent. Jde o zatím nej-
rozsáhlejší úsporný program 
některého z amerických 
těžařů z ropných břidlic.

Firma těžbu zastaví 1. dub- 
na a většina z jejího letošní-
ho rozpočtu ve výši 500 mi- 
lionů dolarů padne na 
zakonzervování vrtů. „Jsme 
přesvědčeni, že tato kon-
zervativní strategie nám 
pomůže udržet hotovost 
a vytvoří nám lepší pozici, až 

začnou ceny ropy opět růst,“ 
uvedl šéf Whiting Petroleum 
Jim Volker.

Whiting uvedla, že pro 
udržitelnost provozu ales-
poň některých svých vrtů by 
potřebovala prodávat barel 
ropy za 40 až 45 dolarů. Cena 
americké ropy WTI se ale 
nyní pohybuje jen lehce nad 
33 dolary za barel.

V čele snahy OPEC držet 
těžbu vysoko a uhájit tak 
svůj tržní podíl stojí Saúdská 
Arábie. A to navzdory tomu, 
že ropné království musí 
kvůli nízkým cenám svého 
hlavního vývozního artiklu 
zavádět rozsáhlá úsporná 
opatření a také prodávat 
aktiva. Zároveň ale minulý 
týden už i Saúdové dospěli 
k závěru, že je na čase zmra-
zit těžbu ropy na současné 
úrovni. K návrhu se připojily 
i Rusko, Venezuela a Katar. 
Írán ale reagoval prohláše-
ním, že omezení těžby ropy 
z jeho pohledu nedává 
smysl. /bru/  více e15.cz

američtí těžaři 
zastavují frakování

n Už se to vleče půl 
roku, čas vypršel! 
Takový vzkaz vyslal 
federální soudce 
Charles Breyer ně-
meckému VW. 

Jaroslav Matějka

Volkswagen musí říci, jak 
naloží s 600 tisíci vozy s die- 
selovými motory, u nichž 
byly v USA prokázány podvo-
dy s emisemi; co s nimi pro-
vede, aby vyhovovaly záko-
nům o čistotě ovzduší. Musí 
také představit „nápravná 
opatření“ pro majitele vozů 

či „způsob řešení“ vzniklých 
škod. Soudce Charles Breyer 
požaduje definitivní odpo-
věď německého koncernu do 
24. března: „Šest měsíců je 
dost dlouhá doba na zjištění, 
zda je to řešitelný problém. 
Nic se ale zatím nestalo. Chci 
okamžitě řešení!“ hřímal.

Němci již loni v září  uzna-
li, že jejich vozidla na ame-
rických silnicích používala 
software umožňující skrývat 
nadlimitní hodnoty oxidu 
dusíku. Nato přišli s dílčím 
plánem na řešení problému, 
který se týkal téměř půl 
milionu dvoulitrových die-
selagregátů. Nyní v únoru 
předložili Agentuře pro 

ochranu životního prostředí 
a ministerstvu spravedlnos-
ti USA další návrh řešení 
– pro vozy s třílitrovými 
vznětovými motory. Ovšem 
američtí regulátoři to od-
mítli jako nedostatečné. 

Breyer k urychlení jed-
nání jmenoval jako svého 
poradce Roberta Muelle-
ra, bývalého ředitele FBI 
(2001–2013). Tento washing-
tonský právník se již sešel 
s několika inženýry VW 
odpovědnými za technické 
řešení. Soudce teď žádá, aby 
se s ním setkali i nejvyšší 
šéfové koncernu.  více e15.cz

Autor je spolupracovníkem redakce

soudce přitlačil na vW
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n Syrská opozice na-
řkla z porušení bojové 
přestávky Asada 
a Rusko. Uvedla však, 
že bude dohodu nadá-
le respektovat. 

Karolína Flaszová

V Sýrii se o víkendu poda-
řilo odstartovat první větší 
příměří od počátku tamní 
občanské války. Opatrně opti-
mistické reakce se však mísi-
ly s hlasy, jež byly k udržitel-
nosti vratkého klidu zbraní 
skeptické. Z různých zdrojů 
přicházely zprávy o několika 
bojových akcích včetně le-

teckých úderů. Z dostupných 
informací však nebylo jasné, 
zda šlo o porušení dohody 
nebo o útoky na Islámský stát 
či Frontu an-Nusrá, na něž se 
zastavení palby nevztahuje. 

Příměří zprostředkované 
Spojenými státy a Ruskem 
platí od pozdního pátečního 
večera, jeho dodržování slíbi-
la vláda i řada povstaleckých 
skupin. Jedním ze základních 
cílů pauzy v bojích je doru-
čení potřebné pomoci lidem, 
kteří uvízli na obležených 
místech. Páteční rezoluce 
OSN na podporu mírového 
kroku vyjmenovává třicítku 
vysoce kritických lokalit, 
mezi které patří třeba ven-
kovské oblasti kolem Aleppa, 

odkud byly hlášeny nálety 
nad několika městy.

O leteckých útocích 
na severu země in-
formovala Syrská 
organizace pro 
lidská práva. 
„Nevíme, jaká 
letadla údery 
provedla, 
a také si ne-
jsme jistí, zda 
se to dá považo-
vat za porušení 
příměří, protože 
není zřejmé, zda se na 
tato města vztahuje,“ uvedl 
šéf sdružení Ramí Abdul 
Rahmán. Podle některých 
tvrzení byla cílem úderů 
an-Nusrá. 

Opozice prezidenta Bašára 
Asada však zásahy připisuje 

Rusku, z dalších výpa-
dů obvinila vládu. 

Uvedla, že si 
bude na postup 

Kremlu stě-
žovat u OSN, 
ale hodlá 
v příměří 
pokračovat. 

Kritici režimu 
v Damašku při-

tom už dopředu 
vyjadřovali právě 

obavy, že Kreml bude 
pokračovat v bombardování 
jejich pozic s tvrzením, že 
potírá teroristy. 

Moskva sdělila, že celkově 
je sice klid zbraní dodr-

žován, zaznamenala prý 
ale několik jeho narušení. 
Hovořila i o útoku z turecké-
ho území. Ankara ve čtvrtek 
varovala, že je připravena 
příměří nerespektovat, po-
kud bude ohrožena turecká 
bezpečnost. Konkrétně 
hovořila o případných 
krocích proti IS a kurdským 
milicích. Washington během 
víkendu oznámil, že pokra-
čuje v útocích na militantní 
islamisty. 

Humanitární organizace 
se mezitím snažily využít 
situace k distribuci pomoci. 
Přicházely však informace, 
že dodávky váznou pře-
devším kvůli logistickým 
problémům.  názory str. 11

Křehké příměří zatím odolává 

n V USA stoupá vo-
lební horečka. Zítra 
proběhne takzvané 
superúterý, kdy bu- 
dou republikáni i de-
mokraté vybírat kan-
didáty v tuctu států. 

Zdeněk Pečený

Také poslední televizní deba-
ta pěti zbývajících uchazečů 
o republikánskou nominaci 
na amerického prezidenta 

potvrdila, že začíná jít do 
tuhého. Závod zatím vede re-
alitní magnát Donald Trump, 
studiová scéna v Houstonu 
ale tentokrát patřila florid-
skému senátorovi Marku 
Rubiovi, který se do Trum-
pa pustil a nebral si žádné 
servítky. Osočil ho z najímání 
nelegálních polských dělníků, 
odsoudil etiku jeho podniká-
ní a zpochybnil jeho majetek 
a úspěšnost jeho obchodů, 
čímž si podle pozorovatelů 
jednoznačně vysloužil palmu 
vítěze poslední debaty.

Dvěma hvězdám večera 
zdatně sekundoval texaský 
senátor Ted Cruz, který 
nadále zlehčoval Trumpovo 
republikánství s odkazem na 
jeho názory na zahraniční 

politiku, které se pozoruhod-
ně shodují s názory demo-
kratické strany.

„Cruz je lhář a Rubio je mi-
str v zalykání se,“ nezdržoval 
se výběrem slov Trump, když 

odkazoval na tři roky starý 
Rubiův televizní výstup, kdy 
se vrhl po lahvi vody.

Neurolog Ben Carson a gu-
vernér Ohia s česko-chorvat-
skými kořeny John Kasich 
byli v debatě do počtu. 

Výměna urážek pokračo-
vala celý víkend po tele-
vizním klání, když Rubio 
Trumpovi vzkázal, že má 
nejhorší umělé opálení 
v Americe: „Když má Donald 
tak rád žaloby, možná by měl 
zažalovat toho, kdo může za 
jeho obličej.“

republikáni už zahodili všechny skrupule

Hillary Clintonová porazila Bernieho Sanderse v primárkách v Jižní 
Karolíně rozdílem třídy, když získala 73,5 procenta. Podle mnohých 
analytiků je to důležité vítězství, ačkoli Sanders zatím zůstává ve hře. 
Před osmi lety Clintonová v Jižní Karolíně drtivě prohrála v souboji 
s Barackem Obamou.

Clintonová si v Jižní Karolíně 
upevnila pozici

Jedním 
ze základních cílů 

je doručení potřebné

pomoci
lidem, kteří uvízli 

v obležených 
místech.

povolební pat

Fo
to

 re
ut

er
s

V Saúdské Arábii začalo vojenské cvičení 20 armád

Severní hrom se jmenují manévry, jež začaly v sobotu na seve-
ru Saúdské Arábie. Zapojily se do nich ozbrojené síly dvaceti 
států, mimo jiné Pákistánu, Malajsie, Turecka, Egypta, Maroka 
a Súdánu, aby nacvičily koordinaci „v boji proti terorismu“.

Rúháního umírnění reformisté v parlamentu posílí

Spojenci íránského prezidenta Hasana Rúhání z tábora refor-
mistů a umírněných míří k výraznému úspěchu ve volbách do 
nového parlamentu. Už podle předběžných výsledků získali 
v Teheránu všech 30 křesel vyhrazených zástupcům metropo-
le. Rúháního tábor tak bude mít v příštích čtyřech letech 
v parlamentu nejméně dvojnásobek zástupců než dosud.

Švýcaři odmítli tvrdší pravidla vyhošťování cizinců

Švýcaři v referendu odmítli zpřísnění pravidel pro vyhoš-
ťování cizinců, kteří spáchali trestný čin. Iniciativu odmítli 
lidé ve většině kantonů. V platnost tak vstoupí mírnější 
zákon o vyhošťování cizinců schválený parlamentem. /čtk/

Krátce

irsKo se po pátečních volbách dostalo do patové situace. Už po sečtení dvou třetin hlasů bylo 
jasné, že vládní koalice přišla o parlamentní většinu. Rýsují se tak dvě možná řešení: buď vítězná 
křesťansko-demokratická strana Fine Gael premiéra endy Kennyho uzavře velkou koalici s největší 
opoziční stranou, centristickou Fianna Fáil, nebo budou muset Irové k volebním urnám znovu. 
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 Nevíme, kdo údery provedl, a nejsme 
si jistí, zda se to dá považovat za 
porušení příměří, protože není zřejmé, 
jestli se na postižená města vztahuje, 

řekl šéf Syrské organizace pro lidská 
práva Ramí Abdul Rahmán
str. 10
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Glosa

Blamáže ministra Ťoka
Ministr dopravy Dan Ťok hodlá po prošetření vyvodit perso-
nální závěry z druhého zrušení tendru na nové „espézetky“. 
Pokud bychom mu mohli poradit, měl by personální důsled-
ky vyvodit bez velkého zkoumání, a to u své vlastní osoby. Je 
totiž zřejmé, že při řízení ministerstva selhává. 

Nejde jen o espézetky, které za lukrativních podmínek 
vyrábí už dlouho jeden dodavatel, zatímco ministerstvo 
nedokáže vypsat funkční tendr. V poslední době je zjevná 
ministrova neschopnost vypořádat se s problémem mýtného 
či odpovědností za prohranou arbitráž Českých drah se 
Škodou – tam byl předjednán smír, leč Ťokovi lidé jej zablo-
kovali. Jasně, že z velké části leží vina na lidech z úřadu a ne 
přímo na ministrovi. Ale každý manažer je odpovědný za to, 
jakými lidmi se obklopí a zda ti lidé plní své úkoly. Nicméně 
křeslo se pod Ťokem nejspíš nekývá. I proto, že jeho šéf Babiš 
má úplně stejné problémy. Pavel Páral

Dohoda 
aneb Kdo 
je kdo v Sýrii
Rakká, „hlavní město“ Islám-
ského státu v Sýrii, by se moh-
lo stát obdobou německého 
Torgau, kde se v dubnu 1945 
setkaly sovětské a americké 
jednotky, rozpůlily ve dví zbý-
vající armádu nacistického 
Německa, a fakticky tak ukon-
čily druhou světovou válku. 
Tak se krátce před sobotním 
„ukončením nepřátelských 
akcí“ v Sýrii rozmáchl jeden 
z komentářů listu Washing-
ton Post. Je to vize lákavá, ale 
zároveň dost odvážná.

Faktem je, že dohodou 
mezi Ruskem a USA jako 
by skončily vleklé diskuze 
o tom, kdo je v Sýrii „tero-
rista“ a kdo jen „umírněný 
terorista“. Nyní je situace 
jasná, neboť dohoda velmocí 
staví všechny ozbrojené i po-
litické skupiny před srozumi-
telnou volbu: buď se přidáte, 
akceptujete příměří a stanete 
se legitimními účastníky bu-
doucího politického procesu, 
anebo se přesouváte na se-
znam „teroristů“. A jako tako-
vé vás mohou bombardovat 
Rusové, Syřané i Američané. 

Bojiště se „pročistí“ už tím, 
že mnohé skupiny zpřetrhají 
své dosavadní vazby na radi-
kály. Ti se ocitnou takříkajíc 
nazí, tedy bez krytí různými 
„umírněnými“, kteří jim ob-
vykle sloužili především jako 
lidské štíty.

Není divu, že této nabídky 
využilo ještě před zahájením 
„příměří“ bezmála sto sku-
pin, další desítky se přidaly 
o víkendu, několik měst, 
která byla dosud pod správou 
vlastních ozbrojených milicí, 
dobrovolně otevřelo brány 
syrské vládní armádě. 

Válka mezitím pokračuje. 
Fronta an-Nusrá, syrská 
franšíza al-Káidy, využila 
sobotního zastavení ruských 
náletů k masivním útokům 
na Kurdy u tureckých hranic. 
IS reagoval podobně a Islám-
ská fronta, kterou Západ po-
slední tři roky zkoušel vydá-
vat za „umírněnou“, v sobotu 
ostřelovala rezidenční čtvrti 
Damašku a zabila nejméně 
20 civilistů.

Lze navíc očekávat, že 
al-Káida, IS i další šiřitelé 
extrémního džihádu v nej-
bližších dnech posílí. Budou 
se k nim přidávat bojovníci 
jiných skupin, které znechutí 
„appeasement“ jejich velitelů. 
Mnoho možností jim nezbývá 
– pro tisíce zahraničních dži-
hádistů je boj do posledního 
dechu jedinou volbou. Návrat 
domů slibuje většině z nich 
v lepším případě mučení 
a vězení a kapitulace v Sýrii 
nebude o moc lepší variantou. 

Další komplikaci naznačil 
Barack Obama, když úspěch 
či neúspěch dohody hodil 
plně na bedra Moskvy a Da-
mašku. Může to být jen další 
ze série projevů na téma „za 
všechno může Putin“. Ale 
Obamova slova lze chápat 
i jako nepřímé přiznání, že 
Washington nechce (nebo 
není s to) ovlivnit vojenské 
plány svých „spojenců“, 
především Turecka a Saúd-
ské Arábie. Ti mají v Sýrii své 
tužby, kvůli nimž otevřeně 
podporují IS nebo al-Káidu. 
„Nadcházející dny budou 
kritické a svět bude vše sledo-
vat,“ varoval Obama a lze 
s ním jen souhlasit.

V každém případě ale doho-
da velmocí o Sýrii v dohledné 
době ukáže, kdo je kdo v tam-
ním komplexním konfliktu. 
Tím naznačí rozložení budou-
cího politického spektra. A to 
je pokrok sám o sobě.

Autorka je komentátorkou 
Literárních novin

Analýza

Je evidentní, že naši zákazníci se dostatečně nesnaží.

Šiřitelé extrémního 
džihádu mohou 
posílit, neboť se 
k nim přidají bojovníci 
jiných skupin 
znechucení smířlivostí 
svých velitelů.

Tereza 
Spencerová



Vstup do ČSA byl 
velký ekonomický risk
n Miliardář Jiří Šimáně má za sebou rušný rok. Jako 
jedna z hlavních postav se účastnil odstátnění Českých 
aerolinií, do své firmy Travel Service poté pustil 
čínského investora CEFC a se stejným partnerem se 
jal zachraňovat fotbalovou Slavii. „Osloveni jsme byli 
my. Po určité době jsme si řekli, že vzhledem k velikosti 
Číny a všemu, co se tam dnes děje, by nebylo špatné, 
kdybychom se s nějakou velkou a kapitálově silnou 
čínskou firmou spojili,“ říká spolumajitel Unimex Group. 

Jan Šindelář

 Minulý rok jste byl tak-
řka pasován na zachránce 
dvou firem, které jsou vní-
mány jako rodinné stříbro. 
Ačkoli jsou České aerolinie 
a Slavia úplně z jiných obo-
rů, mají dlouhou tradici 
a řadu příznivců. Neruší 
vám to spánek?
Je to obrovská zodpověd-
nost, protože jdete s kůží 
na trh. Obě značky měly po-
měrně velké potíže, a když 
jsme do nich vstoupili, tak 
naděje na úspěch nebyla 
příliš velká. Teď se zdá, že 
zejména v případě ČSA jsme 
nakročili dobrým směrem. 
Uvidíme. Na definitivní 
hodnocení si budeme muset 
ještě počkat. 

 A pokud jde o Slavii?
Ta byla zcela na dně. Od 
našeho letního vstupu jsme 
zatím položili jakousi zákla-
dovou desku. Na ní by měla 
přijít ještě jedna nebo dvě 
vrstvy a ve druhé polovině 
roku bychom chtěli začít 
stavět směrem nahoru.

 Nestraší vás trochu 
příběh Daniela Křetín-
ského, který nekupoval 
klub zdaleka v tak špatné 
kondici, a fakticky za celou 
dobu jeho působení Sparta 
nevykázala zisk?
Ne, to mě neděsí. Ty situace 
jsou odlišné, kluby jsou jiné 
a jiné jsou i podmínky. Ne-

studuji stav Sparty, Liberce, 
Brna či dalších týmů. Každý 
klub je unikátní. Určitě je 
ale možné si vzít některé 
kluby jako varování do 
budoucna, neradi bychom 
něco přepálili, a to i přesto, 
že CEFC má směrem do bu-
doucna velká očekávání.

 Předpokládám, že obe-
zřetnost platí i pro ČSA?
Ano, i tam se musíme pohy-
bovat opatrně. V horizontu 
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dvou až tří let už bychom 
ale měli být schopni říci, 
zda je nastoupená cesta 
správná. První výsledky 
jsou více než povzbudivé, 
oproti předloňskému roku 
společnost vylepšila 
hospodaření o více než 
800 milionů korun, což 
leccos naznačuje. 

 Při vstupu do aerolinií 
jste s poukazem na několi-
kamiliardovou kumulova-
nou ztrátu a záporné vlast-
ní jmění říkal, že radost 
vypadá jinak. Už se alespoň 
malá radost dostavila?
Radost určitě máme z vý-
sledků hospodaření v loň-
ském roce, které byly nad 
očekávání dobré (provozní 
zisk za loňský rok činil 
250 milionů korun – pozn. 
aut.). Současně ale vím, že 
se může přihodit spousta 
nečekaných věcí, ať už jde 
o ceny ropy, výkyvy kurzů, 
nějaký geopolitický konflikt 
nebo cokoli jiného. To jsou 
věci, nad kterými nemáme 
žádnou kontrolu, takže jsem 
dalek toho, abych říkal, že 
máme vyhráno. 

 Před vaším dubnovým 
vstupem do ČSA se obje-
vily informace, že velmi 
váháte a možná nakonec 
couvnete. Co převážilo ve 
prospěch akvizice? Hrály 
roli i emoce?
Je to obdobné jako v případě 
Slavie. Byl to do určité míry 
výraz respektu vůči té znač-
ce. ČSA mají za sebou vyni-
kající tradici, jsou spojené 
s mnoha významnými lidmi 
a myslím si, že ve středoev-
ropském prostoru zdaleka 
nevyčerpaly své možnosti. 
Hodně jsem s ČSA létal 
a společně s Romanem Vi-
kem (spoluvlastník a gene-
rální ředitel Travel Servisu 
– pozn. aut) jsme tam měli 
i mnoho známých. Připada-
lo nám kruté, pokud by ta 
značka po více než devade-
sáti letech zmizela z trhu. 
Takže emoce jsou jednou 

stranou transakce. Zároveň 
jsme ale byli přesvědčeni, že 
by se záchrana za určitých 
předpokladů mohla povést. 
V každém případě to byl 
velký ekonomický risk. Ně-
kdy je ale třeba zariskovat. 

 S Romanem Vikem 
jste se tedy na transakci 
shodli? 
My zásadně postupujeme 
jednotně. Nikdy za celou 
dobu společného podni-
kání jsme se nedostali do 
situace, že jeden by musel 
druhého přetlačovat silou. 
To nám může řada akcio-
vých společností závidět. 
Máme hodně podobné ná-
zory na byznys, jsme stejně 
pragmatičtí. A myslím, že 
nám to ještě nějakou dobu 
vydrží. 

 Nabude značka ČSA 
opět na síle? Bude firma 
znovu alespoň středně vel-
kým evropským síťovým 
dopravcem?
Osobně si myslím, že 
velikosti bývalých ČSA už 
nedosáhneme. Od doby, 
kdy společnost provozova-
la přes padesát letadel, se 
situace dramaticky změni-
la. České aerolinie ale stále 
mohou hrát ve středoevrop-
ském prostoru významnou 
roli. Bude záležet na tom, 
jak se přizpůsobí tržním 
podmínkám. Budou vznikat 
různé aliance a uskupení, 
a pro ČSA stejně jako pro 
Travel Service bude do 
budoucna důležité, aby se 
staly členem nějakého tako-
vého uskupení.

 Travel Service by rád ke 
svým 34 procentům ČSA 
získal i necelých dvacet 
procent, které dnes patří 
státnímu Českému Ae-
roholdingu. Pak by měla 
firma dva velké akcionáře. 
Máte pocit, že vaši kolego-
vé z Korean Air chtějí ČSA 
dlouhodobě rozvíjet?
Já bych nerad mluvil za 
korejskou stranu, oni s námi 

 Slavia byla zcela 
na dně. Zatím jsme 
položili základovou 
desku. Na ní by měla 
přijít ještě jedna nebo 
dvě vrstvy a ve druhé 
polovině roku chceme 
začít stavět nahoru.



českého fotbalu. Když se 
podíváme na zahraniční 
kluby, například do Ně-
mecka, Itálie či Španělska, 
tak si musíme přiznat, že 
mnohem úspěšnější než 
Češi jsou ve výchově fotba-
listů, kteří hrají v největších 
zahraničních ligách, třeba 
Islanďané nebo Korejci. To 
je varující a vypovídá to 
o tom, jak se u nás s mláde-
ží pracuje. 

 Kolik na to máte připra-
veno peněz?
To není otázka peněz. Slavia 
tu akademii musí mít a ta 
akademie musí být opravdu 
dobrá. Nikdy nebudeme 
Real nebo Barcelona, aby-
chom mohli kupovat hráče, 
na které si pomyslíme. My 
hráče musíme vychová-
vat a maximálně je využít 
a poté také dobře prodat, 
aby měl klub také nějaké 
příjmy.   

 Je nejvyšším cílem liga 
mistrů?
Když příští dva roky bude-
me hrát evropské poháry, 
tak třetí rok se můžeme 
bavit o tom, jestli máme na 
to, abychom hráli Champi-
ons League. Nestačí se tam 
dostat, je třeba tam i uspět. 

své strategické zájmy a cíle 
nijak zvlášť nekonzultují. 

 Nicméně z ČSA jdou 
zprávy, že Korejci jsou 
vůči české firmě v poslední 
době aktivní, jezdí třeba 
poctivě na dozorčí radu 
a zajímají se o dění.
Ano, to je pravda. Myslím, že 
minimálně do roku 2018 by 
chtěli zůstat, ale víc k tomu 
nemohu říci. 

 Velkou událostí v letec-
tví byl rovněž loňský vstup 
čínské CEFC do Travel Ser-
visu. Jak vás to napadlo?
Iniciativa přišla z čínské 
strany. Po určité době 
jsme si řekli, že vzhledem 
k velikosti Číny a všemu, 
co se tam dnes děje, by ne-
bylo špatné, kdybychom se 
s nějakou velkou a kapitá-
lově silnou čínskou firmou 
spojili.

 V souvislosti s tím jste 
se nechal slyšet, že Travel 
Service by se měl stát 
nejsilnější leteckou spo-
lečností ve střední Evropě. 
Jak bude taková firma 
vypadat?
Určitě bychom měli zvýšit 
počet linek a také frekvencí 
na našich dnešních trasách. 
Posílíme kapitálovou sílu 
firmy, což znamená, že 
v určitých situacích bude 
možné více zariskovat. 
A pro otevření nových linek 
kapitál je potřeba. Travel 
Service zcela určitě posílí 
pravidelnou přepravu pod 
značkou Smart Wings. 

 Může konkurovat třeba 
maďarskému Wizz Airu?
Jistě, dnes už se pravidelná 
přeprava podílí na výko-
nech Travel Servisu ze 
70 procent, chartery mají 
jen třicetiprocentní podíl. 
Během dvou až tří let 
bychom se s pravidelnými 
linkami chtěli přiblížit 
téměř ke stům procentům. 
To není naše svévolné roz-
hodnutí, tak se prostě vyvíjí 
trh. Poptávka se v našem 
případě přelévá k pravidel-
ným linkám. 

 Travel Service tedy 
opustí charterové lety, 
se kterými je od počátku 
spojován?
Neopustí, ale bude se daleko 
více koncentrovat na pravi-
delné linky. Pokud půjde vše 
podle našich představ, tak 
by zde měla za pár let být 
jedna velká silná společ-
nost provozující pravidelné 
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Rodilý 
Plzeňan 
vystudoval 
Právnickou 
fakultu 
Univerzity Karlovy. 
V roce 1976 nastoupil do 
podniku zahraničního 
obchodu Strojexport, kde 
řídil dodávky investičních 
celků. Od roku 1988 vedl 
největší českou společnost 
v Africe Prago Lusaka 
(Zambie) s působností pro 
celý jihoafrický region. 
Do Československa se 
vrátil v roce 1991 a spolu 
s Jaromírem Šmejkalem založil 
společnost Unimex Group, 
jejímž je šedesátiprocentním 
vlastníkem. Do jejího 
portfolia náleží vedle letecké 
společnosti Travel Service 
například sítě obchodů Uni 
Hobby a Travel Free, dovozci 
vín a destilátů Global Spirits 
a Global Wine či uzavřený 
investiční fond. Obrat firem 
ve skupině předloni přesáhl 
25 miliard korun. Šimáně je 
rozvedený, má syna.

Jiří
Šimáně (66)
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 Vraťme se obloukem 
ještě ke Slavii. Bude letos 
titul?
O titulu se bude rozhodovat 
mezi dvěma týmy, Plzní 
a Spartou. Nám bude ještě 
chvíli trvat, než se dostane-
me na jejich úroveň. Máme 
dvě základní ambice do 
budoucna: hrát evropské 
poháry a postavit akademii, 
která by byla nejlepší. Vy-
chovávat dobré fotbalisty 
od útlého mládí, to je naše 
nejvyšší priorita. A také 
současný největší hendikep 

linky a vedle toho menší 
firma, která se soustředí na 
chartery. 

 Jakou roli by v tom 
hrály ČSA?
Pokud bychom nad nimi 
někdy v budoucnu získali 
kontrolu, bylo by přirozené, 
aby se součástí této sku-
piny staly i ČSA. Nemohli 
bychom si dovolit tříštit 
síly, vše by mělo směřovat 
k tomu, aby se do budoucna 
produktivně a smysluplně 
spojily. 

 Travel Service se 
bude více zaměřovat 
na pravidelné linky. 
Za pár let by zde 
měla být jedna velká 
společnost provozující 
pravidelné lety a pak 
menší, která se 
soustředí na chartery. 
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n Česká televize odvy-
sílala první díl druhé 
minisérie Detektivové 
od Nejsvětější Tro-
jice. Po Hřebejkově 
Případu pro exorcistu 
si s detektivy pohrál 
Viktor Tauš.

Stanislav Šulc

Na obrazovku se vrací popu-
lární mordparta od Nejsvě-
tější Trojice, která loni řešila 
Případ pro exorcistu. Scénář 
Petra Jarchovského tehdy 
zručně převedl Jan Hřebejk 
a přes drobná zaškobrtnutí 
šlo o povedenou minisérii. 
Příběh či lépe případ však 
hrál prim. Tentokrát se role 
obrátily a u čtyřdílných 
Modrých stínů je daleko pod-
statnější forma, s níž režisér 
Viktor Tauš nový případ zná-
mých kriminalistů vypráví.

Dokonce je třeba podo-
tknout, že případ je tento-
krát to nejméně zajímavé 
na celé minisérii. Adaptace 
předlohy Michala Sýkory 
nabízí téměř prostinkou 
dvojnásobnou vraždu 
související s korupčním 
skandálem na olomoucké 
univerzitě. Do kauzy mohou 
být zapleteny nejvyšší špičky 
české politiky a zároveň dů-
ležití politici z devadesátých 
let. Co na první pohled má 
být šokující, selhává kvůli 
nedůvěryhodnosti a snad 
až naivitě tvůrců. Postavy 
vyšetřovatelů, podezřelých 
i svědků kvůli tomu pronáše-
jí patetické fráze o kradení, 
které jako by vypadly z úst 
Andreje Babiše. Že se to do 
detektivky nehodí, pochopí 
divák až příliš brzy.

Nicméně tu je spousta 
atrakcí, které slabotu hlavní 
vějičky spolehlivě nahra-
dí. Předně autor předlohy 
i scenárista vystavují pro-
tagonisty opravdu velkým 
zkouškám. Ať už jde o doye-
na kriminálky, plukovníka 
Viktora Vitouše (Miroslav 
Krobot), který bude muset 
prozradit temnou minulost, 
nebo poručici Kristýnu 
Horovou (Tereza Voříšková), 

Korupční aférka zahalená 
skvělými stíny

Modré stíny

(detektivní, Česká republika, čtyři 
epizody)
Režie: Viktor Tauš
Hrají: Klára Melíšková, Stanislav 
Majer, Miroslav Krobot, Lucie 
Voříšková, David Novotný
Vysílá: Česká televize
Hodnocení: 80 %
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Češi uspěli na Césarech

Francouzskou filmovou 
cenu César v kategorii 
nejlepší výprava dnes 
získal český filmový archi-
tekt Martin Kurel za svůj 
podíl na filmu Marguerite. 
Kurel je prvním Čechem, 
který toto ocenění dostal. 
Koproducentem Margueri-
te je česká společnost Sire-
na Film. Pro ni jde o další 
mezinárodní ocenění 
– v roce 2012 se podílela 
na oceňovaném snímku 
Královská aféra.

Do Vizovic přijedou 
Slayer a Megadeth
Hlavními hvězdami letoš-
ního vizovického festivalu 
Masters of Rock bude 
německá metalová opera 
Avantasia, thrash metalo-
vá legenda Slayer a ame-
rická kapela Megadeth. 
Letošní ročník se uskuteč-
ní od 14. do 17. července.

Zámek a klíč vrcholí

Nakladatelství Comics 
Centrum připravilo ve své 
řadě Na přání závěrečné 
dva díly komiksové ságy 
Zámek a klíč nazva-
né Časohrátky a Alfa 
a omega. Až do 13. března 
mohou fanoušci díla Joea 
Hilla předobjednávat 
dvojici knih. Pokud bude 
k tomuto datu objednáno 
500 a více knih, komiksy 
vyjdou 18. dubna.

Nejhorším filmem je 
Padesát odstínů šedi
Filmovou anticenu Zlatou 
malinu za nejhorší snímek 
roku získal film Padesát 
odstínů šedi. Snímek 
dále dostal anticenu za 
nejhorší scénář a nejhorší 
herecké výkony.

Knihy budou pomáhat

Pod heslem Kniha ti sluší 
proběhnou v týdnu od  
18. do 23. dubna oslavy 
Světového dne knihy a au-
torských práv. Svaz čes-
kých knihkupců a nakla-
datelů se rozhodl výtěžek 
letošní kampaně věnovat 
Světlušce Nadačního 
fondu Českého rozhlasu 
a Nadaci Leontinka na 
úpravu knih pro zrakově 
postižené. /čtk, sul/

Krátce

jíž případ přinese nečekanou 
změnu. A samozřejmě vše 
musí protrpět šéfka týmu 
Marie Výrová ve stále skvě-
lém podání Kláry Melíškové. 
Takovéto mikrozápletky 
jednotlivých charakterů jsou 
dnes velmi populární stejně 
jako šokující zvraty (Vitou-
šovo přiznání).

Vrcholem celé minisé-
rie však je na ČT šokující 
režie Viktora Tauše (který 
si navíc vystřihl i jednu 
dost podstatnou roli). Spolu 
s kameramanem Martinem 
Doubou celou detektivku 

nasnímali tak nečekaně 
a podivně, že si řekli o řadu 
cen. Netradiční tu je úplně 
všechno – od zvláštních úhlů 
snímání přes délku záběrů 
a jejich návaznost. Výsledek 
je zneklidňující, zvlášť když 
jednající postavy zabírají jen 
velmi malou část obrazu (to 
je asi nejčastěji použitý fígl). 
Zároveň se však občas nelze 
ubránit dojmu, že tvůrci 
chtějí ozvláštňovat až moc, 
někdy snad i samoúčelně. 
Ale i to je velmi moderní po-
stup a je třeba pochválit za 
snahu. Pokud třetí minisérie 

oba koncepty šikovně prolne, 
mohlo by jít o tuzemskou 
televizní událost dekády. Už 
na ni čekáme dost dlouho.

VydRží spoLU?  
Nový případ 
Detektivů od Svaté 
Trojice zasáhne 
hluboko také sa-
motné členy týmu 
majorky Výrové  
(v podání Kláry  
Melíškové na sním-
ku druhá zleva).
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Minirecenze

Blu-ray

Iracionální muž

(Vydavatel: Magic Box)
Nedávný osmdesátník Woody Allen je skutečným úkazem Hol-
lywoodu i zbytku filmového světa. Rok co rok točí nový film a ač-
koli je každý nový stále přiznanější odvozeninou těch předcho-
zích, nikdo jiný podobné filmy netočí. Platí to i pro Iracionálního 
muže, který do velké míry evokuje cynickou náladu filmů March 
Point – Hra osudu a Kasandřin sen. A znovu se zde ozývá Allenův 
intelektualismus, který je typický pro něj i část americké kultury 
minulého století. A do třetice, opět je v hlavní roli muž, který neví, 
co s vlastním životem. Allenovy ingredience se spojily do solid-
ního filmu, který diváka rozčílí, nadzvedne, bude jej obtěžovat 
a v závěru znejistí. A to je na osmdesátiletého tvůrce s padesáti 
filmy na kontě slušný výkon. Absence bonusů vlastně ani nijak 
nemrzí, protože film za sebe mluví jasnou řečí.

Stanislav Šulc

Tipy

ČT2 • 21.55

DeN KobyLeK

Donald Sutherland a Karen 
blacková v dramatickém obrazu 
Hollywoodu třicátých let, který 
natočil režisér John Schlesinger.

david pazdera:  
Legenda jménem CZ

Historie a současnost České 
zbrojovky Uherský brod
Nakladatelství:  
Mladá fronta, 2015
Hodnocení: 90 %
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pocta legendě
Pavel Otto

Hlavně pro fandy ručních 
palných zbraní a zvlášť těch 
z Uherského Brodu je určena 
nová kniha vydavatelství 
Mladá fronta „Legenda jmé-
nem CZ“. Název napovídá, 
že provede čtenáře historií 
a současností světoznámé 
tuzemské zbrojovky. 

Publikace podrobně 
mapuje vznik firmy spadající 
do třicátých let minulého 
století, tedy do napjaté 
atmosféry před druhou svě-
tovou válkou. Uherskobrod-
ská továrna byla založena 
jako „kulometná“ pobočka 
akciové společnosti Česká 
zbrojovka se sídlem v Praze 
a hlavním závodem ve Stra-
konicích.

Poutavý příběh proměn 
a vzestupu strojírenské 
firmy s její legendární pistolí 
CZ 75 nepopisuje jen výrobu 
určenou pro vojáky – jako 
byly prakticky nezničitelné 
útočné pušky vzor 58 a sa-
mopaly Škorpion – ale napří-
klad i oblíbené vzduchovky 
Slavia. Moderní produkci je 
věnována asi polovina knihy, 

zaujmou například testy 
zbraní CZ 805 BREN pro 
armádu.

Bohatá obrazová přílo-
ha s desítkami unikátních 
archivních snímků pod-
trhne preciznost, kterou 
v Uherském Brodu věnují 
loveckým zbraním a zvlášť 
těm s rytinami pro náročné 
zákazníky. „Zbraně nekráš-
líme slonovinou, nesouhla-
síme se zabíjením zvířat jen 
proto, aby se z nich využily 
kly. Používáme kly mamutů 
dovážené ze Sibiře s přísluš-
nou certifikací. Takových 
zbraní vyrobíme každý rok 
několik desítek. Naše vyzdo-
bené kulovnice si například 
velmi oblíbil jordánský král, 
který je dává svým státním 
partnerům,“ říká součas-
ný šéf zbrojovky Lubomír 
Kovařík.
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1.  4.  5.  špuNt. U hraničního 
přechodu Idomeni na řecké 
straně čeká na 6500 běženců, 
až se hraniční přechod znovu 
otevře. Podle nových kvót však 
přes něj může dále na Balkán 
projít nejvýše několik set lidí 
denně.

2.  BEzpEčNý průChOd. 
Demonstranti v Bruselu žádají 
změnu politiky vůči uprchlíkům 
v Evropě.

3.  KAm dál? V aténském 
přístavu Pireus je už přes tři 
tisíce uprchlíků. Většina z nich 
míří dál k severní hranici 
s Makedonií. V celém Řecku je 
jich přes 25 tisíc.

1.

2.

3.

5.

4.
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